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Ez év tavaszán fiatal, de tõmelletti gya-
korlatban edzett erdõmérnök, Kovács
Ferenc került az Agrárminisztérium
Földügyekért Felelõs Államtitkárság
Vadgazdálkodási Fõosztályának élé-
re. A nagyvad vadászati fõidény kezdõ
hónapjában, szeptemberben beszélget-
tünk a szakemberrel. 

– Mivel gyakornok mérnök korodban köz-
vetlen kollégák voltunk és jó néhány éve
ismerjük már egymást, talán nem harag-
szik meg az Olvasó, ha nem követjük a
hivatalosabb magázódás formuláját.
Mióta vadászol és hogyan kerültél kapcso-
latba a vadászattal?

– A természet szeretete és megisme-
résének igénye gyerekkorom óta közel
állt hozzám. A vadászattal testközelbõl
már kamaszként ismerkedtem meg, ami
ebben az idõszakban teljesen magával
ragadott. Ekkor vetettem bele magam a
vadászati szak- és szépirodalom olvasá-
sába és ezzel együtt a természetfotózás-
ba. Innen már egyenes út vezetett
Sopronba az egyetemre, ahol az erdõ-
mérnöki szakon egy számomra új világ
tárult fel az erdészet és a vadgazdálko-
dás témakörében. Az elsõ „sajátpuskás”
vadászkalandok is egyetemista korom-
ban értek.

– Hogyan alakult a szakmai pályafu-
tásod, milyen elhivatottság vezérel? 

– Az egyetem elvégzését követõen az
Ipoly Erdõ Zrt.-nél töltöttem gyakorlati
éveimet, ahol nagyon sokat tanultam tõ-
melletti, közvetlen kollégáimtól. 

Ezt követõen – a Dunát átlépve – a Pi-
lisi Parkerdõ Zrt.-nél folytattam pályafu-
tásomat, ahol hamarosan a Budapesti Er-
dészet erdõgondnoka lettem. Itt a

fõvárosi erdõk erdészeti kezelésén túl a
vadászati ágazat irányítása is feladataim
közé tartozott. 

Nagy kihívást jelentett a térségben
élõ 2 millió ember közvetlen környeze-
tében (sokszor a lakóházaktól pár tíz
méterre) eredményes vadgazdálkodást
folytatni. A szakmai feladatok elvégzé-
sén túl óriási figyelmet kellett fordítani
a kommunikációra, ahol elsõ lépésként
nekünk kellett megérteni, hogy mi a la-
kosság félelme, problémája, igénye, és
csak ezt követõen tudtuk eredménye-
sen megértetni a nagyközönséggel,
hogy mi a mi tevékenységünk oka, cél-
ja és eredménye.

A Budapesti Erdészetnél eltöltött 7 év
nagy tanulsága volt számomra megta-
pasztalni, hogy a fõvárosban és közvet-
len környékén a teljes erdei ökosziszté-
mát megóvni, azzal tartamosan és
etikusan gazdálkodni csak akkor va-
gyunk képesek, ha a társágazatok és ha-
tóságok nem azon munkálkodnak, hogy
a másikat gyengítsék, hanem hogy közö-
sen, szorosan együttmûködve, a partne-
reket tiszteletben tartva érjünk el ered-
ményeket. 

Úgy gondolom, példás összhang va-
lósult meg az erdõ- és vadgazdálkodás,
valamint a természetvédelem között,
amely együttmûködéshez a szakhatósá-
gok is csatlakoztak. Ez az összhangkere-
sés azóta is meghatározza teljes szakmai
tevékenységemet.

– Hogyan értékeled a vadászat és a
vadgazdálkodás jelenlegi helyzetét és mit
tartasz az ágazat legfõbb problémáinak,
kihívásainak?

– Jelenleg az egyik legfõbb problé-
ma a korábban említett társágazatokkal
való összhang hiánya. A vadgazdálko-
dást nem lehet elképzelni az erdõ- és a
mezõgazdálkodás nélkül. Ugyanígy
nem szabad a vadgazdálkodástól a ter-
mészetvédelmi célok megvalósítását
elválasztani.

Nem szabad elfelejteni, hogy a vadál-
lomány döntõen erdõgazdálkodással
vagy mezõgazdálkodással aktívan kezelt
természeti környezetben él, ott pihen,
mozog, táplálkozik és szaporodik. 

Az eredményes vadgazdálkodáshoz
nélkülözhetetlen, hogy helyi szinten
megfelelõ kapcsolat alakuljon ki az egyes
szereplõk között. Az Agrárminisztérium
Vadgazdálkodási Fõosztályának kötelé-
kében dolgozó 52 tájegységi fõvadász
egyik leghangsúlyosabb feladata ponto-
san erre irányul: kapcsolatot tartanak és

az összhang irányába terelik a vadgazdál-
kodókat a földhasználókkal, hatóságok-
kal, képviseleti szervezetekkel.

Ezenkívül természetesen komoly
problémaként jelentkezik az ASP terjedé-
se is, ahol már nem az a feladat, hogy
miként tudjuk a kórt megelõzni, hiszen
már együtt kell élnünk a betegség ma-
gyarországi jelenlétével. A legfontosabb
feladat ezért ezen a téren, hogy egy olyan
jövõképet alakítsunk ki a vadgazdálko-
dási ágazat számára, melyben az egyik
legfontosabb vadfajunk jóval kisebb faj-
súllyal szerepel.

– Számtalan fórumon elhangzott,
hogy Magyarországon túltartott és alulbe-
csült a nagyvadállomány, szükséges az
állományok tûrhetõ szintre való csökken-
tése. Mit gondolsz errõl a problémakörrõl?

– A becslési és a terítékadatok össze-
hasonlítása után nem lehet kétséges,
hogy a vadállomány felmérésének ha-
tékonysága kívánnivalót hagy maga
után. Jelenleg is folyik kutatás a Vad-
gazdálkodási Fõosztály megbízásából,
amely kidolgozza annak a protokollját,
hogy miként lehet a vadállomány kör-
nyezetre gyakorolt hatásából a vadkilö-
vés mértékét meghatározni. Ez is az
egyike lehet azoknak az eszközöknek,
amelyek a nagyvadlétszám mindenki ál-
tal elfogadható szintre történõ beállítá-
sát szolgálják.

– Várható a közeljövõben az ágazatot
érintõ jogszabály-módosítás?

– A jogszabályoknak folyamatosan
lépést kell tartani az élettel, ennek meg-
felelõen a jogalkotás folyamatos feladat
a Minisztérium számára. Ugyanúgy,
ahogy az egyes felmerülõ témakörök
kutatásának ösztönzése is, hiszen az
ágazatpolitikai döntéseknek biztos
szakmai alapokon kell nyugodniuk,
amit sok esetben kutatási eredmények-
kel kell alátámasztani. 

Vannak még szabályozatlan vagy ke-
vésbé jól szabályozott területek is a vad-
gazdálkodás területén, ilyen pl. a belte-
rületen megjelenõ vadfajok kérdésköre,
ami egy korábban nem létezõ probléma,
vagy a közutakon történõ vad-gépjármû
ütközések problémaköre, melyek az idõ
elõrehaladtával és a felgyorsuló világgal
egyre gyakrabban és egyre súlyosabb kö-
vetkezményekkel zajlanak le, többnyire
a vadgazdálkodó teljes mértékû ráhatási
lehetõsége nélkül. A megfelelõ jogi hát-
tér megteremtése mindkét esetben egy
fontos elõttünk álló feladat.
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